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Abstract

This study was carried out in the period from May 2007 - March 2008 to detect the 

presence of Klebsiella pneumoniae in patients suffering from pneumonia. Forty seven 

sputum samples were collected from patients attended Albangadid Hospital, Alshab 

Hospital, and National Health Laboratory.

Bacterial DNA was extracted from each sputum specimen using Phenol Chloroform 

method. Real-time PCR technique was adopted to detect the presence of Klebsiella  

pneumoniae using Real Time PCR. 

The result revealed that only three (6.3%) specimens were positive.

The study concluded that the gene probe technique facilitates detection of bacterial 

pathogens without bacteriological culture. 
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مايو         من الفتره فى الدراسه هذه تنفيذ مارس   2007تم النزليه   2008الى الكلبسيله لكتشاف  

الرئوى      اللتهاب من يعانون مرضى .فى

حوالى   جديد         عينه 47جمعت البان مستشفى وهى المختلفه الوليه مستشفيات من قشع  

الصحى,        القومى المعمل و التعليمى الشعب مستشفى  .

ثم           ,  كلوروفورم فينول طريقه بواسطه القشع عينات لكل النوؤى الحمض استخلص  تم

النزليه         الكليبسيله لكتشاف الزمنى المتسلسل البلمري التفاعل طريقة .استخدمت

وجود    أوضحت  عليها المتحصل يمثل     (3النتائج مما ايجابيه مجموع%)   6.3عينات من  

جمعت   التى . العينات

اكتشاف            تسهل الزمنى المتسلسل البلمري التفاعل طريقه ان الى الدراسه هذه  تخلص

البكتريه      للمزارع الحوجه دون المرضيه البكتريا
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